
ZÁPIS ze zasedání Studijní komise Akademického senátu FSV UK
čas konání: 31. 1. 2024, 9:00-12:00
místo: online
přítomni: Michal Červinka, Michael Drašar, Petra Koudelková, Magdalena Mouralová, Lucie
Poslušná, Daniel Saifrt, Kristýna Sluková, Martin Štoll
Omluveni: Tomáš Košek, Tomáš Popov,
Hosté: Petr Bednařík, Malvína Krausz Hladká, Eliška Vejchodská, Karolína Dobiášová

Projednávané body:

1. Návrh akreditace bakalářského studijního programu Sociologie a sociální politika

Proděkan P. Bednařík vysvětlil genezi vzniku akreditace a garantka budoucího programu K.
Dobiášová doplnila, že smyslem je mj. posílit oblast sociální politiky, resp. více odlišit tak
tento studijní program od studijního programu Sociologie se specializacemi.

- D. Saifrt pochválil zejména nový přístup k navrhované formě státnic, k čemuž se
připojil i M. Štoll. Dále se Saifrt ptal na návaznost na politologii a veřejnou politiku,
což garantka zodpověděla - bude nabízen mj. úvodní kurs Základy politicko-vědního
výzkumu a řada dalších PVP.

- M. Červinka rozvedl úvahu o možnosti změny názvu, neboť z diskuse vyplynulo, že
sama garantka by nejraději přehodila v názvu pořadí slov na Sociální politika a
sociologie. To by totiž nejlépe vystihovalo předkládaný a revidovaný studijní program
a zmenšilo obavy RVH o duplicitu se Sociologií. P. Bednařík vylíčil, jak probíhá
komunikace mezi rektorátem a NAÚ. M. Červinka trval na tom, že za zachování kódu
by mohl NAÚ provést změnu v pořadí slov. Z tohoto bodu vyplynul podnět, aby P.
Bednařík podal žádost na právní odbor rektorátu, zda by bylo možné tuto změnu
provést, resp. aby skrze rektorát byl doptán NAÚ.

- L. Poslušná se tázala na rozsah jazyků a zda vypadla italština a španělština cíleně.
Bude napraveno. Jinak L. Poslušná moc poděkovala za skvělou spolupráci při tvorbě
této akreditace.

Usnesení: Studijní komise všemi hlasy podporuje projednání akreditace na plénu AS
FSV UK. Zároveň žádá P. Bednaříka, aby zjistil možné kroky pro změnu názvu
studijního programu, resp. přeskládání slov v jeho názvu.

2. Návrh akreditace navazujícího magisterského studijního programu Veřejná a
sociální politika

Proděkan P. Bednařík opět vyložil koncepci a genezi programu. Nyní jde o to, aby se
stávající studijní program proměnil na program se specializacemi. Jeho existující distanční
forma by se podle názoru NAÚ ale měla také proměnit na program se specializacemi a je
nyní na předkladatelích, zda zpracují a předloží další žádost. Garantka programu E.
Vejchodská vysvětlila princip specializací a žádá Studijní komisi o připomínky.



- M. Červinka pochválil E. Vejchodskou za tento princip včasné konzultace. Ptal se
dále na to, zda mají, resp. musí mít obě studijní formy shodné přijímací řízení.
Nemusí.

- D. Saifrt se soustředil na několik bodů:
- Jak se bude řešit distribuce (počty) studentů v rámci specializací - kdy si

student vybírá specializaci. M. Štoll doplnil zkušenosti garanta studijního
programu se specializacemi. E. Vejchodská sdělila, že maximum ve
specializaci by měla být kapacita jednoho semináře.

- Jak moc jsou ty specializace odlišné, příliš podle něj nejsou zřetelné. M.
Mouralová potvrdila, že je to spíše signál navenek, pro uchazeče odjinud, M.
Štoll princip pochválil, je to určitá práce na identitě jednotlivých segmentů. E.
Vejchodská se vyjádřila k profilaci specializací.

- Zda bude předmět prof. Veselého Analýza politik v paralelkách pro všechny tři
specializace nebo jen jeden. E. Vejchodská opět vysvětlila koncepci
předmětu.

- L. Poslušná se zaměřila na různá kreditová ocenění podobně koncipovaných kurzů,
jestli se opravdu liší časová dotace práce v kurzu.

- Studijní komise upozornila, že v některých sylabech se píše o bodech za docházku,
což nelze.

- M. Červinka se zeptal, zda si pracoviště udělalo i rešerši potřebnosti těchto
specializací mezi zaměstnavateli, tedy zda po těchto specializacích je poptávka. E.
Vejchodská obšírně vysvětlila vazbu pracoviště na zaměstnavatele a zájem potvrdila.
To potvrdila i M. Mouralová.

Usnesení: Studijní komise všemi hlasy podporuje tento princip proměny studijního
programu a v případě jeho předložení na plénu AS FSV doporučuje projednání s
kladným výsledkem.

3. Revize vnitřních předpisů studijní povahy

Proděkanka M. Krausz Hladká představila návrh z rektorátu na jednotnou změnu
známkování na celé UK ve škále 1-3 a nikoliv A-F.
Studijní komise jednomyslně tento návrh odmítla a konstatovala, že by se tak poškodila
nejen FSV, ale i UK. V rámci proklamované internacionalizace jde o krok zpět a v očích
zahraničních partnerů to může vést i k narušení spolupráce (např. v rámci konsorcií, jichž
je UK členem, spolupráce na Joint degree a Double degree programech). Hodnocení A-F
používají i další české univerzity (např. ČVUT, VUT apod.), a postupně na něj přecházejí
další školy, a to nejen kvůli hladkým převodům známkování v rámci studentských
zahraničních mobilit. Je navíc závazkem UK vůči Evropské komisi a systému ECTS
zveřejňovat principy převodů kreditů a hodnocení kurzů, což FSV dělá. Krok zpět k číslům
poškodí možnost vstupovat s nabídkou na evropský univerzitní trh, škála A-F je
naopak naší předností. Je to jeden z nástrojů, který nás posouvá z české lokální sféry do
mezinárodní dimenze. Přechod z 1-3 na A-F proběhl na FSV hladce, pedagogové i
studenti ocenili naopak větší diverzifikovanost známek, a pokud je v tomto návrhu škála
1; 1,5; 2; 2,5 apod., pak je vidět, že i univerzita by ráda zavedla větší diverzifikovanost a pro
to je škola A-F nejvhodnější.



Usnesení: Studijní komise je zděšena návrhem rektorátu na
přechod zpět na známkování 1-3. Toto případné rozhodnutí podle ní
poškodí nejen FSV, ale i UK, která by tímto krokem popřela trend
směřující k hladkému průběhu a rozšiřování internacionalizace.
Komise nabízí maximální součinnost paní studijní proděkance

tento návrh razantně odmítnout a naopak pomoci prosadit A-F jako
princip hodnocení na celé UK.

4. Kalendář pravidelných aktivit

Tématem bodu bylo doplnění Kalendáře pravidelných aktivit Studijní komise, který by měl
zůstat živým otevřeným dokumentem, do něhož se v průběhu roku bude zapisovat, co a kdy
je třeba předkládat. M. Štoll osloví proděkany Nekolu a Gregora, proděkanku Kasákovou a
tajemníka fakulty, aby zvážili, v kterém okamžiku roku by bylo z hlediska jejich agendy
nejvhodnější být hostem Studijní komise.

5. Různé:

M. Červinka se zeptal proděkana Bednaříka, jak se vyvíjí situace s akreditací z minulého
zasedání, resp. podáním přihlášky do Erasmu Mundu. P. Bednařík sdělil, že rektorát vydá
potvrzení, na základě něhož bude moci být začátkem února žádost podána. Zároveň
potvrdil, že do akreditace byly začleněny dva předměty pedagogů IESu.

Termín příštího zasedání je stanoven na 1. 3. 2024 v 9:00 online.

Zapsal M. Štoll, korekturu provedli členové komise 2. 2. 2024


